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ITZALPEKO 
ESKUAK

NORBANAKOAREN DENBORA, 
FEDERATUEN ALTXOR BILAKATURIK

Badira jada ehun urte gure federazioa 

sortu zenetik. Gorabeherak izan ditu, mo-

mentu on eta txarrak; baina beti egon da 

lan talde kementsu bat atzean, ia itzalpean, 

gure mendizaletasunaren ongizaterako 

lanean ibili dena. Asko dira federazio baten 

antolaketan lanean diharduten pertsonak: 

lehendakaria, lehendakariordea, batzorde-

kideak eta abar luze bat; eta guztiek gauza bera dute amankomu-

nean: haien lana borondatezkoa da, eta helburua, Euskal Mendizale 

Federazio indartsu bat sortzea, mendizale mota guztiak barne har-

tzen dituena. Pertsona horiek, aisialdirako denbora sakrifikatu dute 

urteetan zehar, mendizale guztion onura izaki. Horixe da hain zuzen 

haien meritua, indibidualismoetatik at, besteon alde lan egitea. 

Zaila da batzuetan egiten duten esfortzua aintzat hartzea, eta 

ondorioz, egiten duten lana behar bezala baloratzea. Artikulu 

honetan, gure federazioaren “itzalpeko esku” horietako zenbait 

hobeto ezagutuko ditugu; izan bedi, beraz, haiek egindako lana 

eskertzeko dokumentua.

Guztiekin jardun ez arren, Euskal Mendizale Federazioko eta 

Mendi eta Eskalada Kirolen Napar Federakundeko ordezkari izan-

dako zenbait pertsonekin hizketan izan gara, haien artean Arantza 
Jausoro (Gasteiz, 1967) edo Caridad Vélez (Artaxoa, 1943) emaku-

me aitzindariak. Arantza 2005-2009. urteen artean EMFko presi-

dente izan zen, eta Caridadek 1988-1996 urteen artean bete zuen 

bere agintaldia Nafarroako federazioan. Baina badira beste aurpe-

gi ezagun asko artikulu honetan: Vicente Medina (Iruñea, 1959), 

Juan Mari Feliú (Iruñea, 1942), Txema Iriarte (Iruñea, 1960) eta 

Martín Montañés (Iruñea, 1963), Nafar Federazioaren ordezkariak 

izandakoak eta Txomin Uriarte (Bilbo, 1942), Joseba Ugalde (Oña-

ti, 1961), Jose Ramón Alonso (Bilbo, 1963) eta Zigor Egia (Amurrio, 

1975) Euskal Mendizale Federazioko lehendakariak, esaterako. 

“Son muchas las personas que, de 
forma desinteresada, han dedicado 
su tiempo libre durante años a la 
organización de la Federación, con el 
único objetivo del bien común. Sea este 
artículo un documento que recoja el 
agradecimiento a su labor desinteresada.”

¿Qué te empujó a entrar en la Federación? / Zerk bultzatu 
zin tuen Federazioaren parte izatera?

Z. E.- Siempre he estado vinculado a la Federación a través del 

club de montaña, desde muy pequeñito ya me nombraron encar-

gado de material en el Club Alpino Padura. Quizás la respuesta a 

esta pregunta sea devolver a la montaña lo que la montaña me 

había dado.

J. R. A.- Al igual que en su día di un salto de participar en las 

actividades de un club de montaña a organizarlas, y de ahí un 

nuevo salto a presentarme a las elecciones de la federación terri-

torial, de alguna forma se trataba de devolver todos los conoci-

Iván Ruiz 
(Amurrio, 1982)

Txikitan, gurasoekin egin 
ohi zituen ibilaldietan bar-
neratu zuen mendiarekiko 
maitasuna. Mendiak es-
kainitakoa itzultzeko as-
moz, hainbat komunikabi-
detan mendi artikuluak 
argitaratzetik, Pyrenaica 
aldizkariaren zuzendari 
izatera iritsi da.
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mientos y experiencias que me habían transmitido las personas 

que tenía a mi alrededor. Difícilmente nos hacemos una idea de 

lo duro que tuvo que ser para las primeras generaciones abrir 

huella en su época, y ahora debemos aprovechar esos recuerdos 

que todavía nos llegan de primera mano para afianzar el camino 

abierto por aquellos aventureros.

T.U.- Beti iruditu zait Federazioak euskal mendizaletasuna sus-

tatzeko zeregin garrantzitsua bete dezakeela, eta nik ere hainbat 

balio eman ahal niola horri. Neuk parte hartu nuen zuzendari-

tza-taldearen papera zubi izatea izan zen: Antxon Bandresek eta 

Arantza Jausorok egindako lan oparoa hartu, finkatu eta federa-

zio sendotu bat eman hurrengo taldeari.

¿Cuál es el mejor recuerdo que guardas de esa época?
C. V.- El reconocimiento recibido por parte de los clubes de 

montaña es uno de los mejores recuerdos que guardo.

M. M.- Guardo muchos bonitos recuerdos, pero el día en que 

nos comunicaron que aprobaban el proyecto de rehabilitación del 

refugio Angel Olorón (Belagua) sentí una enorme satisfacción.

Joseba Ugalde

Arantza Jausoro

Caridad Velez

Txema Iriarte
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J. M. F.- Participar en representación de Navarra en la primera 

expedición vasca extraeuropea a los Andes de Perú en 1967, con 

el logro de tres cumbres vírgenes más altas del momento y en el 

mismo año, como espeleólogo poder lograr el récord del Mundo 

de profundidad en Larra-Belagua.

¿Cuáles fueron los mejores logros de aquella época para tí? / 
Zeintzuk izan ziren garai hartako lorpen garrantzitsuenak 
zure ustez? 

A. J.- 2005an federazioen eta kluben artean eztabaida bizia 

zegoen mendiko lehiaketen inguruan. Jende askok uste zuen ki-

rol-eskaladak, eski-lehiaketek eta mendiko lasterketek ez zutela 

gure ardura izan behar. Pyrenaica aldizkaria ere desagertzeko 

zorian egon zen, klub eta lurralde batzuek justifikatu gabeko 

gainkostua zela uste baitzuten. Gaur egun, eztabaida horiek nahi-

ko tentelak dirudite, baina une hartan erantzukizunak genituenok 

biziki jasan genuen.

T. I.- Entre otros, la creación del grupo de Voluntariado de Sen-

deros, el grupo de Jóvenes Montañeros, el Circuito Navarro de 

Marchas de Largo Recorrido, la digitalización de la Federación 

Navarra, el Circuito de Carreras por Montaña, las selecciones de 

esquí y escalada deportiva y la participación en los Juegos De-

portivos de Navarra con menores de edad.

V. M.- La evolución de la Federación estos años ha sido muy 

positiva, organizando gran cantidad de actividades, haciendo po-

sible el resurgir de los GR y los senderos, siendo la reapertura del 

refugio de Belagua una de las mejores noticias.

J. U.- 4 puntutan laburbilduko nituzke:

1- Federazio-aseguruari dagokionez, asko landu genituen po-

lizaren gaia, mendi-irteeretako kluben erantzukizun zibila eta 

jarduera-protokoloa. Federatuari arreta emateko zentroak bate-

ratzea ere egokitu zitzaigun. 
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2- Pyrenaicaren integrazioa, harekin jarraitzea eta federa-

zio-aldizkaria izateari buruzko eztabaida (aurkako iritzien au-

rrean), bai eta aldizkariaren egitura federazioaren organigraman 

egokitzea ere; borroka garrantzitsua izan zen, eta azkenean, % 

99ko babesa izan zuen.

3- Barne-gaietan, federazioaren egitura berregokitu behar izan 

zen, pertsona berriei lekua eginez. Hala ere, gaur egungo egitu-

rari eutsi zitzaion, 2 guneetan kokatuz: bata Gas teizen eta bestea 

Donostian.

4- Kanpo harremanei dagokionez, EMFk bere ikuspegiari eu-

tsi zion Espainiako Federazioaren zuzendaritza-organoaren ba-

rruan, eta interes komuneko gaietan lankidetzan aritu zen.

¿Recuerdas algún hito del montañismo vasco que se diera 
en ese tiempo? / Gogoan duzu garai hartan izandako euskal 
mendizaletasunaren jarduera garrantzitsurik?

C.V.- La expedición de Ábrego, Casimiro y Oiarzabal al Kang-

chenjunga (1991).

T. I.- Me gustaría destacar el esfuerzo de los mendizales, clu-

bes, la Federación Navarra y el ayuntamiento de Baztan en la 

adecuación paisajística de la cima de Gorramendi, que fue esce-

nario de una base americana de radares.

A. J.- 2010eko maiatzean, Edurne Pasaban izan zen 14 zortzi-

milakoak osatu zituen lehen emakumea. Baina Patxi Usobiaga-

ren, Josune Bereziartuaren eta Pou anaien garaia ere izan zen, 

besteak beste. Eta, jakina, hura izan zen mendiko kirol-ekitaldien 

garai loriatsua, hala nola Zegama-Aizkorri maratoia eta Altitoy.

¿Cómo ves la evolución y el futuro de la federación?
J. R. A.- Si bien el porcentaje de montañeras ha ido en aumen-

to, dato que no se corresponde con la participación en la forma-

ción de equipos directivos, también sigue en aumento la edad 

media del colectivo: las actividades de los clubes, los órganos de 

gobierno de los mismos… están ocupadas por las mismas caras 

de siempre porque “si dejamos el club este desaparece” y no hay 

forma, salvo contadas excepciones, de involucrar a savia nueva, 

que la hay y prefiere acceder al medio natural sin ataduras.

Z. E.- La Federación vive al menos dos grandes retos. Con-

seguir que la cadena no se rompa, esto es, que siempre sigan 

existiendo personas desinteresadas que brinden su tiempo libre 

individual al beneficio colectivo, y a poder ser de forma altruista 

y desinteresada. Y, por otro lado, lograr una convivencia lo más 

simétrica posible entre la competición y la no competición.

¿Alguna otra reflexión que te gustaría compartir? / Aipatu 
nahiko zenukeen zerbait?

T. U.- Oso interesgarria iruditzen zait EHMEBI (Euskal He-

rriko Mendizaleen Biltzarra) sortu izana, organo komun gisa; 

baita Euskal Mendi Museoari laguntza irmoa ematea ere.

T.I.- Quedan grandes retos que afrontar. Las federaciones de 

montaña deben analizar el futuro de sus clubes y la forma de en-

ganchar con las franjas de edad más jóvenes. Nos encontramos 

ante una pirámide muy invertida respecto a la edad. En nuestra 

época los jóvenes vivíamos cada momento álgido de una expedi-

ción, llegara o no a la cumbre. Hay que buscar nuevos alicientes 

deportivos y medioambientales, para que todas las franjas de edad 

se sientan parte de una federación que defienda sus intereses.

M. M.- Sabemos que el “riesgo cero” no existe, disfrutemos de 

la montaña de la forma que sea, pero siempre desde el respeto y 

con seguridad.

Vicente Medina

Jose Ramón Alonso


